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هفت سال از شروع پروژه گذشت؛

مرمت خانه های تاریخی کرمان در تعلیق!
با گذشت حدود هفت سال  گروه جامعه: 
خانه  دادند شش  وعده  مقامات  که  زمانی  از 
می کنند،  مرمت  را  کرمان  شهر  در  تاریخی 
خصوص  این  در  نگران کننده ای  وضعیت 
مشاهده می شود. به جای تکمیل این پروژه که 
شامل خانه هایی از جمله »پورثانی، فروزنده، 
فرخ زاد، دانشگر و پوریزدانپناه« بود، تنها یک 
قرار گرفته  توجه  مورد  تاکنون  تاریخی  خانه 
به  انگار  خانه ها  سایر  که  حالی  در  است، 

فراموشی سپرده شده اند. 
این پروژه که توسط شرکت پهنه آسمان 
از  می شد،  اجرا  نصر  جهاد  به  وابسته  تابان 
تاریخی  خانه  مرمت  شد،  شروع   95 سال 
پوریزدانپناه به پایان رسید، دربارۀ دیگر خانه ها 
نیز اقداماتی صورت گرفت اما از سال 99 به 

بعد پروژه متوقف مانده است.
شد،  گفته  این  از  پیش  که  آن طور 
مالی  مشکل  با  پروژه  این  انجام  در  پیمانکار 
از  گذشته  سال  دی ماه  است.  شده  مواجه 
پیگیر  که  شد  اعلام  میراث فرهنگی  سوی 
اگر  و  هستند  شرکت  این  به  تسهیلات  ارائۀ 
نتوانستند کار را با این پیمانکار ادامه دهند، 
پروژه ها را پس گرفته و به پیمانکاران دیگری 

واگذار می کنند. 
با وجود گذشت 6 ماه اما نه تسهیلات به 
پروژه آمده و نه کار به پیمانکار دیگری واگذار 

شده است.
میراث فرهنگی  معاون  ـ  شفیعی  مجتبی 
استان در پاسخ به فردای کرمان دربارۀ آخرین 
به  اذعان  ضمن  خانه ها،  این  مرمت  وضعیت 
توقف پروژه گفت: »همچنان در حال پیگیری 
اخیرا  شرکت  البته  هستیم.  موضوع  حقوقی 
بدهد  ادامه  را  پروژه  که  کرده  آمادگی  اعلام 

ولی هنوز تصمیم شان قطعی نیست«.
تعیین تکلیف  چرا  اینکه  به  پاسخ  در  وی 
کرد:  اظهار  است؟  شده  زمان بر  بسیار  پروژه 
زمان بر  مقداری  حقوقی  پیگیری  دلیل  »به 

شده است«.
شفیعی در پاسخ به اینکه آیا مصمم هستید 
با  یا  بدهد  انجام  را  کار  دیگری  سرمایه گذار 
همین شرکت ادامه می دهید؟ گفت: »ترجیح 
در  فعلا  که  سرمایه گذاری  که  است  این  ما 
پروژه هست کار را ادامه بدهد و صرفه و صلاح 
فراخوان  اینکه  نیز همین است. ضمن  دولت 
زمان بر  جدید  سرمایه گذار  جذب  برای  دادن 
مالی  توان  با  سرمایه گذاری  شاید  و  است 

مناسب هم نتوانیم پیدا کنیم«.
وی 25 خردادماه در پاسخ به سوال دیگری 
مگر  شرکت  مالی  مشکل  اینکه  بر  مبنی 
پیمانکار  همین  با  دارید  قصد  که  شده  حل 
که  شرکت  »این  کرد:  اظهار  دهید؟  ادامه 
قرارداد  طرف  است  نصر  جهاد  زیرمجموعۀ 

تامین  دنبال  به  به طور جدی  اخیرا  و  ماست 
مالی از طریق تسهیلات هستند«.

زمان  در  پروژه  این  استقامت،  گزارش  به 
با  است.  شده  آغاز  رزم حسینی  استانداری 
وجود وعده های بیان شده توسط مقامات شهر 
دربارۀ مرمت این خانه های تاریخی، این تاخیر 
و تعلیق در پیشرفت پروژه واقعا نگران کننده 

است. 
با اعلام سرمایه گذار در این زمینه که پول 
لازم برای تکمیل پروژه در اختیارشان نیست، 
وضعیت  این  است.  شده  بیش تر  نگرانی ها 
ارزش های  تاریخ و  به حفظ  برای علاقمندان 
فرهنگی کرمان نگران کننده است چرا که به 
تاریخی  خانه های  این  از  نگهداری  و  مرمت 

امیدوار و منتظر آن بودند.
دارد،  پروژه  که  وضعیتی  این  به  توجه  با 
به سرعت  باید  نهادهای ذی ربط  و  مسئولان 
اقدامات لازم را انجام داده و تکلیف را مشخص 

کنند. 

و  شهر  مسئولان  که  می رسد  نظر  به 
نهادهای ذی ربط در مورد این پروژه بی توجهی 

کرده اند و به وعده های خود پایبند نبوده اند.
مرمت کامل این خانه های تاریخی نه تنها 
از منظر توسعۀ شهری حائز اهمیت است بلکه 
نیز  گردشگران  جذب  در  پروژه،  این  انجام 
نقش مهمی دارد. خانه های تاریخی جزئی از 
ثروت های فرهنگی هر شهر هستند و اهمیت 

حفظ آن ها نباید نادیده گرفته شود.
اجرای  در  زیاد  تاخیر  این  باید  مسئولان 
پروژه را جدی بگیرند و ضمن حمایت از تکمیل 
سرمایه گذار  چه  و  فعلی  پیمانکار  با  چه  آن، 
برای  صحیحی  و  دقیق  برنامه ریزی  دیگری، 
تاریخی  از دیگر خانه های  نگهداری  و  مرمت 
کرمان نیز در پیش بگیرند. همچنین، تامین 
منابع مالی مناسب برای پروژه های این چنینی 
باید به صورت جدی به این  ضروری است و 

مسئله پرداخته شود.
شفافیت  طریق  از  تا  است  نیاز  علاوه،  به 
با  مستمر  ارتباط  و  پروژه  این  دربارۀ 
را  اعتماد  محلی،  جامعۀ  و  سرمایه گذاران 
بازسازی کنند. در صورت چنین اقداماتی است 
که می توان تایید کرد که مسئولان به جدیت 
به موضوع نگریسته و علاقه مند به حفظ تاریخ 

و ارزش های فرهنگی هستند.
و  مسئولان  است  لازم  کلی،  طور  به 
نهادهای ذی ربط این موضوع را جدی بگیرند 
خانه های  مرمت  پروژۀ  که  کنند  تضمین  و 
و  می رود  پیش  مناسبی  سرعت  با  تاریخی 
به  رسیدگی  عدم  می رسد.  اتمام  به  به زودی 
این موضوع می تواند منجر به از دست رفتن 
یک قطعۀ ارزشمند از تاریخ شهر و نارضایتی 

بیش تر دوستداران کرمان شود. 
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سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
خواستار شد؛

شرکت های بزرگ معدنی بناهای 
تاریخی مهم را مرمت کنند

گروه جامعه: رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان کرمان گفت: »با ۱۴ بنگاه بزرگ استان کرمان 
مذاکره شده تا نقش راهبردی در توسعۀ شهرستان های 
استان داشته باشند و پیشنهادات و برنامه های خود 
توجه  »با  افزود:  وحیدی  محمدرضا  کنند«.  ارائه  را 
به  استان  آمایش  اهمیت میراث فرهنگی در طرح  به 
هرکدام  دادیم  پیشنهاد  معدنی  بزرگ  شرکت های 

مرمت یک بنای تاریخی مهم را به عهده بگیرند«.
به گزارش ایرنا کرمان، وی 27 خردادماه در شورای 
برنامه ریزی استان اظهار کرد: »در راستای تحقق شعار 
توسعه  برای  برنامه   ۱۰ درصدی،   ۸.2 رشد  و  سال 
استان تدوین شده که باید با کمک همه دستگاه های 
وی  کنیم«.  پیدا  دست  هدف  این  به  استان  اجرایی 
و  پیگیری مصوبات  برنامه ها  این  از  ادامه داد: »یکی 
استان  مدیران  و  است  رئیس جمهور  سفر  پروژه های 
ملی  دستگاه های  و  وزارتخانه  طریق  از  را  آن ها  باید 
پیگیری کنند و رئیس جمهور نیز بر این مسئله تاکید 
دارند«. وحیدی بیان کرد: »فعال سازی واحدهای راکد 
کار،  و  کسب  فضای  بهبود  تولید،  زنجیره  تکمیل  و 
احصاء فرصت های سرمایه گذاری و خلق منابع مالی، 
ارتقاء  دیجیتال،  اقتصاد  بازاریابی،  و  صادرات  توسعه 
مولد سازی  و  بنیان  داتش  اقتصاد  توسعه  بهره وری، 
دارایی های دولت از جمله برنامه های پیشران توسعه  

است که مورد رصد و پایش قرار می گیرد«.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کرمان 
افزود: »در سفر رئیس جمهور به استان ۳5 هزار و 575 
میلیارد تومان مصوبه داشتیم که تامین اعتبار ۱59 
مورد از پروژه ها باید از منابع عمومی و سازمان برنامه 

و بودجه و اعتبارات استانی محقق شود«.
وی تاکید کرد: »از مصوبات سفر رئیس جمهوری 
باید  اول  سال  در  تومان  میلیارد   ۸6۰ و  هزار   ۱۱
دستگاه ها  و  استان  بودجه،  و  برنامه  سازمان  توسط 
عدد محقق  این  درصد  که 7۸  اعتبار می شد  تامین 
اعتبارات  تامین  »برای  گفت:  وحیدی  است«.  شده 
داشت  خواهیم  برنامه ریزی  استان  ریاست جمهوری 
تا ۱۰۰ درصد آن برای 2 سال آینده محقق شود«.
وی همچنین اظهار کرد: »از محل اجرای 65 پروژۀ 
پیشران توسعه استان 6 هزار و 9۸ اشتغال در سال 

جاری ایجاد خواهد شد«.

انتشار فراخوان اولین رویداد 
ملی کارآفرینی پته سیرجان 

ملی  رویداد  اولین  فراخوان  جامعه:  گروه 
کارآفرینی هنر پته دوزی سیرجان منتشر شده است 
و علاقه مندان به شرکت در این رویداد تا ۳۱ تیرماه 

سال جاری فرصت دارند آثار خود را ارسال کنند.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان 
صاحبان  پژوهشگران،  هنرمندان،  که  گفت  کرمان 
ایده و فعالان بازار در حوزۀ هنر پته دوزی می توانند 
با مراجعه به سایت www.masirjan.ir/patte از 

نحوۀ ثبت نام و بارگذاری آثار مطلع شوند.
کاظم حسین زاده با اشاره به اینکه این رویداد در 
دانش آموزشی  و  اقتصادی  علمی،  هنری،  بخش   ۴
برای  علاقمندان  »همچنین  افزود:  می شود،  برگزار 
کسب اطلاعات بیشتر می توانند با شماره ۰۳۴-۳7۳۰ 

و۰9۳۰6۰۱۳۴۱۳ تماس بگیرند«.
میراث فرهنگی،  اداره کل  روابط عمومی  گزارش  به 
با  وی  کرمان،  استان  صنایع دستی  و  گردشگری 
اظهار کرد:  رویداد،  این  دانش آموزی  به بخش  اشاره 
متوسطه  سطح  دو  در  شرکت  برای  »دانش آموزان 
در  ثبت  نام  از  پس  می توانند  دوم  متوسطه  و  اول 
خلاقانه  و  کاربردی  اثر  یا  هنری  اثر  تصاویر  سامانه، 
)صنایع دستی مرتبط با پته( خود را بارگذاری کنند 
که در صورت پذیرفته شدن در داوری اولیه، آثار خود 
در  و حضور  پایانی  داوری  برای  فیزیکی  به صورت  را 

نمایشگاه به دبیرخانه رویداد ارسال کنند«.
حسین زاده با بیان اینکه به نفرات برگزیده رویداد 
لوح سپاس،  پته دوزی سیرجان  کارآفرینی هنر  ملی 
خاطرنشان  می گیرد،  تعلق  نقدی  جوایز  و  تندیس 
فرهنگی  موسسه  همت  به  ملی  رویداد  »این  کرد: 
معراج اندیشه گل گهر سیرجان و با همکاری اداره کل 
استان  صنایع دستی  گردشگری  میراث فرهنگی، 
هنرهای  پژوهشکده  و  کرمان  خلاق  خانه  کرمان، 

سنتی برگزار می شود«.

خبر

گروه اقتصاد: در حالی که به ازای هر ۱2۰ 
تا ۱5۰ نفر باید یک واحد صنفی فعال باشد، 
در شهر کرمان به ازای هر ۱۸ تا 2۰ نفر یک 

واحد صنفی داریم.
به  پاسخ  در  استان  اصناف  اتاق  رئیس 
فردای کرمان با بیان این مطلب و ضمن تاکید 
بر بالا بودن سرانۀ واحدهای تجاری در کرمان 
گفت: »این وضعیت باعث شده که اصناف ضرر 
بخواهد  هم  هرکس  و  ببینند  فراوانی  زیان  و 
راه اندازی  زمینه  این  در  جدیدی  کسب وکار 
باشد«.  داشته  را  لازم  درآمد  نتواند  کند، 
محسن ربیعی اظهار کرد: »درگاه ملی مجوزها 
هرکس  و  کرده  وارد  اصناف  به  بزرگی  ضربۀ 
قبلا  بگیرد.  کسب  پروانۀ  روزه  سه  می تواند 
با فعالیت این  اما  تاییدمحور بودند  اتحادیه ها 
درگاه، باید طی 2 یا ۳ روز مدارک را ببینند 
انجام  را  تایید  اتحادیه  هم  اگر  کنند  تایید  و 
متقاضی  فرد  مدارک  اتوماتیک  ندهد، سامانه 

را تایید می کند«.
که  شده  باعث  شرایط  »همین  افزود:  وی 
الان مثلا در طبقۀ سوم واحد مسکونی، درگاه 
است.  کرده  صادر  کسب  پروانۀ  مجوزها  ملی 
محل  اگر  و  می کرد  بازدید  بارزس  اما  قبلا 
امکان  و  بود  تجاری  متقاضی  فرد  موردنظر 
قانون وجود داشت، مجوز  پروانه طبق  صدور 
را صادر می کرد اما الان سامانه مجوز را سریعا 

صادر می کند«.
اصناف  اتاق  رئیس  استقامت،  گزارش  به 
جمع  در  خردادماه   ۳۰ عصر  کرمان  استان 
خبرنگاران در ادامۀ این توضیحات گفت: »این 
درگاه مشکلات زیادی ایجاد کرده به خصوص 
اینکه برخی رسته های صنفی تخصصی است. 
یک مکانیک اگر بدون تخصص لازم از درگاه 
پروانه کسب بگیرد و در تعمیر ماشین مشتری 
حادثه  دچار  فرد  این  و  مرتکب شود  خطایی 

شود، چه کسی پاسخگو خواهد بود؟«.
وی تاکید کرد: »اصلا با تکنولوژی مخالف 
افراد  صلاحیت  و  شرایط  باید  ولی  نیستیم 
پروانه  کسی  چه  به  بدانیم  و  شود  احراز  هم 
افزود: »قبلا که در اصناف  می دهیم«. ربیعی 
عنوان  به  اتحادیه  رئیس  می افتاد،  اتفاقی 
کسی که شیخوخیت دارد موضوع را پیگیری 
حاکم  چندان  شرایط  این  الان  ولی  می کرد 
نیست«.   وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی 
بر تفاهم نامۀ شهرداری با شرکت سرمایه گذاری 
کاروانسرا  راه اندازی  برای  سرچشمه  مس 
در  »بنده  کرد:  اظهار  جواهر  و  طلا  بازار  و 
افزود: »رستۀ  نیستم«. وی  این ماجرا  جریان 
تولید سنگ های قیمتی زیر نظر اتحادیه طلا 
صنایع دستی  اینکه  از  است.  فعال  جواهر  و 
اگر  اما  می کنیم  استقبال  شود  حفظ  شهر 
قطعا  باشد،  اصناف  با  موازی کاری  باشد  قرار 
مشکل بزرگی برای اصناف ایجاد می کند و ما 
در چارچوب قانون نظام صنفی اجازۀ ضربه به 

اصناف را نخواهیم داد«.
رئیس اتاق اصناف استان کرمان همچنین 
در این نشست دربارۀ برنامه های هفتۀ اصناف 

توضیحاتی  می شود  شروع  تیرماه  یکم  از  که 
داد. وی با بیان اینکه روز اول تیرماه به عنوان 
روز اصناف نام گذاری شده است، گفت: »این 
را  اصناف  عملکرد  که  است  فرصتی  مناسبت 
معلوم  و  دهیم  قرار  بررسی  مورد  اقتصاد  در  
داخلی  اقتصاد  به  کمکی  چه  اصناف  کنیم 

استان کرده اند«.
اولین بار  برای  اصناف  »اتاق  افزود:  ربیعی 

اقدام به برگزاری هفتۀ اصناف کرده است«.
هفته  این  برنامه های  جزئیات  سپس  وی 
حضور  پنجشنبه  »روز  گفت:  و  داد  شرح  را 
را  شهدا  با  میثاق  تجدید  و  شهدا  گلزار  در 
در صورتی  نماز جمعه،  در  روز جمعه  داریم. 
که تصویب شود، میز خدمت اصناف و سازمان 

صمت در مصلا برگزار خواهد شد«.
وی با اشاره به تجلیل از خانواده های اصناف 
در روز شنبه افزود: »روز یکشنبه، میز خدمت 
در اتاق اصناف برای رسیدگی به مشکلاتی که 

اصناف دارند فعال می شود«.
 5 اصناف  اتاق  »در  کرد:  اظهار  وی 
کمیسیون رسیدگی به شکایات، حل اختلاف، 
آموزش، بودجه و بازرسی وجود دارد. در روز 

یکشنبه، دیدار هیات رئیسه اتاق اصناف و این 
برنامه ریزی  کارآفرین  بانوان  با  کمیسیون ها 
شورا  میدان  در  روز،  همین  عصر  است.  شده 
کرد  خواهیم  برگزار  را  اصناف  بزرگ  جشن 
بانوان  و  نمونه  اصناف  از  مراسم،  این  در  که 

کارآفرین تجلیل می شود«.
هنرمند  که  داریم  »بانوانی  گفت:  ربیعی 

هستند. بانویی اگزوزساز در کرمان داریم«.
وی بیان کرد: »روز دوشنبه دیدار با اعضای 
از  یکی  نام گذاری  و  شهردار  و  شهر  شورای 
را  اصناف  شهدای  نام  به  شهر  بوستان های 

برنامه ریزی کرده ایم«.
رئیس اتاق اصناف کرمان افزود: »در این روز 
همچنین، روسای اتحادیه ها و هیات رئیسه در 
محل بازار و واحدهای صنفی حضور می یابند و 
مشکلات را از نزدیک پیگیری می کنند«. وی 
واحدهای  با  دیدار  »روز سه شنبه  کرد:  اظهار 
نمونه و تجلیل از روسای اتحادیه های نمونه را 
خواهیم داشت که براساس بازرسی های انجام 
شده از سوی کمیسیون بازرسی اتاق و سازمان 
صمت رتبه بندی و مشخص شده اند«. وی ادامه 
داد: »در این روز، برای اولین بار هیات های صلح 

را نیز در اتحادیه ها برگزار می کنیم«.
هر  »در  داد:  توضیح  این باره  در  ربیعی 
از آن ها  داریم که یکی  اتحادیه 5 کمیسیون 
اختلاف  حل  دیگری  و  شکایات  به  رسیدگی 
هفته  با  همزمان  قضائیه  قوه  امسال  است. 
که  کرده  شروع  را  جدیدی  کار  قضائیه  قوه 
صلح  هیات های  به  اختلاف  حل  هیات های 
تبدیل شود که روز سه شنبه حکم این هیات ها 
اعطا می شود. شورای حل اختلاف اصناف هم 

همزمان در اتاق اصناف فعال می شود«.
وی اضافه کرد: »روز چهارشنبه نیز دیدار با 
مسئولان دادگستری و اختتامیۀ هفتۀ اصناف 

را خواهیم داشت«. 

رئیس اتاق اصناف در جمع خبرنگاران مطرح کرد

انتقاد از آمار بالای واحدهای تجاری در کرمان 
برایاولینباراقدامبهبرگزاریهفتۀاصنافمیکنیم ازراهاندازیکاروانسرایطلاوجواهراطلاعیندارم


